The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations and Other International Organizations in Geneva presents its compliment to the Office of the High Commissioner for Human Rights and in connection to the joint communication of the Special Rapporteur on the promotion and protection of the right to freedom of opinion and expression; the Special Rapporteur on the rights to freedom of peaceful assembly and of association; the Special Rapporteur on the situation of the human rights defenders; the Special Rapporteur on the independence of judges and lawyers; the Independent Expert on the issue of human rights obligations related to the enjoyment of safe, clean, healthy and sustainable environment; the Special Rapporteur on the implications for human rights of environmentally sound management and disposal of hazardous substances and wastes; and the Special Rapporteur on the torture and other cruel, inhuman or degrading treatment or punishment (reference: AL G/SO 214 (67-17) *Assembly & Association* (2010-1) G/SO 214 (107-9) G/SO 214 (3-3-16) G/SO 214 (53-24) *Toxic waste* (1995-14) RUS 14/2013) has the honor to state the following.

Geneva, 22 January 2014

The Office of the High Commissioner for Human Rights

<u>Geneva</u>

It was already on numerous occasions that the Russian side officially presented its exhaustive views and comments concerning the detention in the Russian Federation of activists of the non-governmental organization Greenpeace. The Russian side believes that this situation has nothing to do with the human rights work. No one, irrespective of whichever public work that individual is engaged in, can be free from the responsibility for the committed criminal offences. And these were precisely the offences that Greenpeace activists were charged with and on the basis of these charges relevant criminal proceedings were initiated. However, because of the comprehensive amnesty declared on the occasion of the twentieth anniversary of the Constitution of the Russian Federation, the criminal case against all thirty Greenpeace activists was closed on December 25, 2013.

In this particular situation the Russian side not only did not breach the norms of democracy and human rights but, above all, demonstrated humanism and mercy.

Furthermore, the Russian Federation deems it necessary to remind that the Special Procedures of the UN Human Rights Council must strictly abide by the Code of Conduct for the Special Procedures and must not go beyond the scope of their mandates. This is precisely why the Russian side views as unacceptable any attempts to pass judgments with respect to actions of the Russian Federation as a member of the Arctic Council and to demand from the Russian Federation explanations with regard to its refusal to abide by the decisions the UN International Tribunal for the Law of the Sea.

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations in Geneva avails itself of this opportunity to renew to the Office of the High Commissioner for Human Rights the assurances of its highest consideration. ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ МЕЖДУНАРОДНЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ В ЖЕНЕВЕ

> 15, avenue de la Paix, 1202 GENÈVE



MISSION PERMANENTE DE LA FEDERATION DE RUSSIE AUPRES DE l'OFFICE DES NATIONS UNIES ET DES AUTRES ORGANISATIONS INTERNATIONALES AYANT LEUR SIEGE A GENÈVE

Telephones: 733 18 70, 734 51 53, 734 66 30 Telefax: 734 40 44

<u>№</u> 33

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях свидетельствует свое уважение В Женеве Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и в связи с совместным запросом специального докладчика по вопросу о поощрении и защите права на свободу мнения и его свободное выражение, специального докладчика по праву на мирное собрание и ассоциацию, специального докладчика по правозащитников, вопросу 0 положении специального докладчика по вопросу независимости судей и адвокатов, вопросу правозащитных независимого эксперта ПО 0 обязательствах, касающихся пользования безопасной, чистой, здоровой и устойчивой окружающей средой, специального докладчика по вопросу о правозащитных обязательствах, связанных с экологически обоснованным регулированием и удалением опасных веществ и отходов и специального вопросу о пытках и других жестоких, докладчика по бесчеловечных или унижающих достоинство видах обращения и наказания (Reference: AL G/SO 214 (67-17) Assembly & Association (2010-1) G/SO 214 (107-9) G/SO 214 (3-3-16) G/SO 214 (53-24) Toxic waste (1995-14) RUS 14/2013) имеет честь сообщить следующее.

Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека

OHCHR REGISTRY

2 2 JAN. 2014

г. Женева

Российская сторона уже неоднократно официально высказывала исчерпывающие оценки и комментарии по делу Российской в Федерации активистов задержанных неправительственной организации «Гринпис». Российская сторона считает, что данная ситуация не имеет отношения к правозащитной деятельности. Ни одно лицо, какой бы общественной деятельностью оно не занималось, не может быть освобождено от ответственности за совершенные уголовные преступления. Именно такие правонарушения вменялись активистам «Гринпис», и на основании этих обвинений было возбуждено уголовное судопроизводство. Вместе с тем, в результате массовой амнистии в честь 20-летия Конституции Российской Федерации уголовное преследование в отношении всех 30 активистов этой организации было прекращено 25 декабря 2013 года.

В данном случае Российской стороной не только не были нарушены нормы демократии и прав человека, но и были проявлены гуманизм и милосердие.

Кроме того, Российская Федерация считает необходимым напомнить, что специальные процедуры Совета ООН по правам человека должны строго придерживаться Кодекса поведения специальных процедур и не выходить за мандатов. Именно с этой точки зрения рамки своих российская сторона рассматривает в качестве неприемлемых попытки давать оценки действиям Российской Федерации как члена Арктического совета и требовать объяснений по поводу отказа выполнять решения Международного трибунала ООН по морскому праву.

Постоянное представительство пользуется случаем, чтобы возобновить Управлению уверения в своем высоком уважении.

